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Výzva Regionální inovační údolí 

Dne 15. května 2024 proběhlo setkání pracovní skupiny IGLO Innovation na téma Regionálních 
inovačních údolí. Setkání se zúčastnila zástupkyně z GŘ RTD a zástupce z Central Sweden European 
Office. V úvodu prezentace byla představena nedávno publikovaná Zpráva o provádění Nové evropské 
inovační agendy včetně informací týkajících se Regionálních inovačních údolí. Ty jsou součástí vlajkové 
lodi Nové evropské inovační agendy s názvem „Accelerating and strengthening innovation in European 
Innovation Ecosystems across the EU and addressing the innovation divide“. Výzva zaměřená na 
vytvoření Regionálních inovačních údolí je novinkou v rámci programu Horizont Evropa a má za cíl 
propojit regiony na různých úrovních vývoje a podpořit tak rozvoj inovací s důrazem na deep tech 
sektory. Dle informací od Evropské komise bylo více než 150 regionů před-identifikováno k získání tzv. 
značky („label“) Regionálního inovačního údolí. Dále se očekává, že více než 250 zapojených subjektů 
obdrží v rámci výzvy celkové financování ve výši více než 115 milionů eur. Na této výzvě spolupracovalo 
GŘ RTD prostřednictvím výzvy v rámci programu Horizont Evropa (výzva v rámci Evropských inovačních 
ekosystémů) a GŘ REGIO prostřednictvím výzvy v rámci nástroje I3 Instrument. Cílem této spolupráce 
bylo propojit politiky soudržnosti a výzkumu, vývoje a inovací, stavět na strategiích chytré specializace a 
zároveň posílit směřování regionálních investic do výzkumu a inovací, což má podpořit propojení 
Regionálních inovačních údolí v Evropské unii.  

Dále byl představen harmonogram týkající se Regionálních inovačních údolí. Evropská komise plánuje 
vyhlášení úspěšných žadatelů a konsorcií na léto 2024 a bude publikována tisková zpráva o zapojených 
evropských regionech do výzvy. Pro rok 2025, podle informací Evropské komise, nebude I3 Instrument 
součástí další výzvy zaměřené na Regionální inovační údolí kvůli nedostatku finančních prostředků, ale 
konečné rozhodnutí bude záviset na nové Evropské komisi. V programu Horizont Evropa stále zbývá 
rozpočet a momentálně probíhají diskuze, zda bude možné vyhlásit druhé kolo výzvy. V rámci 
prezentace se také řešila problematika spolufinancování, kdy byly členové pracovní skupiny informováni 
o tom, že mnoho regionů použije prostředky z Evropského fondu pro regionální rozvoj (ERDF). Komise 
však do budoucna navrhuje využít ke spolufinancování i soukromé investice.  

Příklad dobré praxe ze švédských regionů 

Dále byl představen příklad dobré praxe od řečníka z Central Sweden EU Office, který se s účastníky 
pracovní skupiny IGLO podělil o zkušenosti několika švédských regionů zapojených do výzvy. Tyto 
regiony na začátku hodně stavěly na svých strategiích chytré specializace, které odstartovaly jejich 
zapojení do výzvy. Před výzvou byla také vyhlášena výzva v rámci Partnerství pro regionální inovace (PRI), 
která byla velmi přínosná a ideálně načasovaná, protože po ukončení financování z PRI byla zveřejněna 
výzva na Regionální inovační údolí. Konsorcium v rámci PRI tvořilo osm švédských regionů na úrovni 
NUTS-2 (North Middle Sweden a East Middle Sweden), švédská inovační agentura Vinnova a švédská 
Agentura pro hospodářský a regionální růst. V roce 2023, během švédského předsednictví v Radě EU, 
se konala předsednická konference "Partnership for Regional Innovation: From Pilot to Practice". V 
rámci výzvy k Regionálním inovačním údolím se uskutečnily partnerské burzy organizované ERRIN a 
Evropskou komisí, které napomohly při hledání nových partnerů. Diskuze se také zaměřila na 
problematiku spolufinancování. Ve Švédsku bylo možné využít spolufinancování z ERDF, ale nebylo 
podpořeno řídícím orgánem kvůli nedostatku zdrojů. Místo toho bylo využito národní spolufinancování, 
které však není podporováno prostřednictvím národního systému pro projekty ERDF ke kombinaci s 
fondy HEU. Bylo také zmíněno, že dva další evropské regiony, které měly zájem se stát členy tohoto 
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konsorcia, musely nakonec odstoupit, protože nemohly využít zdroje z ERDF na národních úrovních 
členských států.  

Q: Ve své prezentaci jste zmínil, že dva regiony se nakonec nezapojily do konsorcia. Je možné je nahradit 
novým partnerem? 

A: Do podpisu grantové smlouvy je možné provádět změny. Obvykle tyto změny souvisí s pracovními 
balíčky či financováním, změna partnera není tak obvyklá. Teoreticky je to však možné, musíte však brát 
v potaz, že se tím zdrží podpis grantové smlouvy. 

Q: Zmínila jste, že v budoucnu bude pravděpodobně otevřena druhá výzva k Regionálním inovačním 
údolím? Zároveň v prezentaci zaznělo, že se do výzvy nezapojilo tolik widening regionů, než původně 
Evropská komise předpokládala. Můžete nám k tomu dát více informací? 

A: Jak již bylo řečeno, momentálně řešíme, zdali Evropská komise spustí druhou výzvu v roce 2025. 
Zároveň se také uvažuje o možnosti „Hop-on“ k této výzvě v rámci části programu „WIDERA“.  

 

 

 

 

 


